
وزي�ر ارتباطات گفته اس�ت كه تلگ�رام مروج 
خش�ونت و عمليات هاي تروريس�تي اس�ت. 
آذري جهرمي تأكيد كرده كه اگر مدير تلگرام 
ش�رايط حاكميت و خواس�ت مردم م�ا را براي 
مس�دود ك�ردن كانال ه�اي مروج خش�ونت 
نپذي�رد، همچن�ان فيلت�ر باقي خواه�د ماند. 
  ش��بكه هاي اجتماعي از جمله تلگرام، پلتفرمي 
است كه سرعت ارتباطات و انتش��ار اخبار چه در 
مسائل خوب و چه منفي را گسترش مي دهد و در 
چنين شرایطی هم لازم اس��ت قوانين حاكميتي 
را بپذیرند و به آن احت��رام بگذارند. از طرفی دیگر 
ش��بكه هاي اجتماعي راهي براي تعامل است كه 
نباید در آن زیاده روي كرد.   مش��كلات ناش��ي از 
زی��اده روی نوجوانان در اس��تفاده از ش��بكه های 
مجازی با منزوي ش��دن و فاصله گرفتن از جمع و 
بروز مش��كلات جس��ماني )به دليل عدم تحرك( 
مشهود اس��ت. به تازگي نيز سرپرست پژوهشگاه 
فضاي مجازي كشور از شكستن ركورد انتشار یك 
ميليارد مطلب در كانال هاي عمومي فارسي زبان 

تلگرام خبر داد. 
براساس آمارهاي مركز ملي فضاي مجازي تعداد 
كانال هاي عمومي فارسي زبان تلگرام امروز از مرز 
۵۵۵ هزار كانال گذش��ته و مجموع تعداد اعضاي 
كانال ها نزدیك به ۷۲۰ ميليون است كه با توجه به 
اعلام تلگرام در خصوص وجود ۴۰ ميليون اكانت 
از كاربران ایراني نش��ان مي دهد هر كاربر به طور 

متوسط در ۱۸ كانال عضو است. 
سرپرست پژوهش��گاه فضاي مجازي كشور گفت: 
با توجه به اینكه كل صفحات س��ایت هاي فارسي 
زبان در اینترنت ح��دود ۲/۱ ميليارد تخمين زده 

مي شود، مي توان گفت از نظر شاخص تعداد مطالب 
منتشرشده، پيام رسان تلگرام به تنهایي و صرفاً در 
كانال هاي عمومي آن از سال ۱۳۹۴ كه امكان ایجاد 
كانال در تلگرام فراهم شده، قابليت رقابت با تمام 
محتواي توليدشده در تمام سایت هاي فارسي زبان 

در طول ساليان اخير را پيدا كرده است. 
مس��عود اس��دپور تأكيد ك��رد: از مي��ان مطالب 
منتشرش��ده در كانال هاي تلگ��رام ۸۸ درصد به 
صورت توليد مطلب جدید و ۱۲ درصد آن بازنشر 
)فوروارد( مطالب كانال هاي دیگر بوده است. البته 
حج��م قابل توجهي از این مطال��ب توليدي، كپي 
مطالب كانال ه��اي دیگر بوده ك��ه در جاي خود 

قابل بررسي است. 
  برخورد منطقي حاكميت

رویكرد دول��ت و ق��وه قضائيه در ای��ن زمينه هم 
هوش��يارانه بوده اس��ت. وزیر ارتباطات و فناوري 
اطلاعات به ص��ورت آش��كار و ش��فاف و فراتر از 
مكاتبات رس��مي و اداري، با مدیر تلگ��رام درباره 
فعاليت كانال هاي دروغ پرداز و شایعه پراكن صحبت 

كرده و عدم تحمل این روند را تذكر داده است. 
وزیر ارتباطات و فناوري ارتباطات درباره سرنوشت 
مطالبات مراجع قضایي درباره جلوگيري از انتشار 
محتواي مجرمان��ه در این بس��تر ارتباطي، اظهار 
داشت: » نه ما و نه دادس��تاني موافق بستن تلگرام 
نيس��تيم و دادستان محترم كل كش��ور هم اعلام 
كردند، مخالف مصادیق مجرمانه و مش��كل دار در 

فضاي مجازي هستند.« 
آذري جهرم��ي تصریح كرد: با مدی��ران تلگرام به 
صورت آش��كار و ش��فاف صحبت كردیم و اعلام 
نظر را به صورت مكاتبات اداري معمول هم پيش 

نبردیم. اع��لام كردی��م از جری��ان آزاد اطلاعات 
حمایت مي كنيم و دولت هم��واره این كار را كرده 
اس��ت. ضریب دسترس��ي مردم ب��ه اطلاعات در 
دولت یازدهم مشخص اس��ت كه چه ميزان بوده، 
اما همزمان م��ا دروغ پردازي و پخش ش��ایعات را 

هيچ گاه نمي پذیریم. 
وي افزود: »در مورد این مس��ئله از مدیران تلگرام 
آش��كارا خواس��تيم كه فكري بكنند. مدیر تلگرام 
به ص��ورت خاص و س��ایر ش��بكه هاي اجتماعي 
باید چنين رویكردي داشته باش��ند. مدیر تلگرام 
هم ش��فاف پاسخ داده اس��ت كه ما هم موافق این 
موضوع نيس��تيم و قواني��ن ما هم این مس��ئله را 
محكوم مي كند، اما روال اعلامي ما این بوده كه بر 
اس��اس گزارش كاربرانمان این مسائل را پيگيري 

مي كنيم.«
جهرمي گفته اس��ت: خيلي از كانال هاي تلگرامي 
هستند كه اقدامات تروریستي را ترویج و مردم را 
براي این كارها تشویق مي كنند. وي تصریح كرد: 
كانال هاي متعدد تلگرامي وجود دارند كه به ترویج 
خشونت و رفتارهاي تروریس��تي اقدام مي كنند. 
آمارها و مستندات این مس��أله وجود دارد و اگر تا 
كنون در این مورد آمار ارائه نكردیم به دليل عدم 

ترویج خشونت بوده است. 
كانال هایي كه مردم را به آتش زدن خانه مسئولان، 
مس��اجد و تكایا و حمله به مراكز نظامي تش��ویق 
مي كنند. این گونه موارد در هيچ كش��وري اجازه 
فعاليت نخواهن��د داش��ت. آذري جهرمي گفت: 
» انتظار داریم تلگرام این شيوه را پياده سازي كند 
و انعكاس درخواس��ت مردم براي برخ��ورد با این 
گونه ش��بكه ها و كانال ها را در این ارتباط ببينيم. 

مردم در ش��بكه هاي اجتماعي حضور دارند و در 
مكاتبات و تماس هایي كه ب��ا دفتر ما دارند پيگير 
این مسئله هس��تند كه فعاليت این گونه كانال ها 

متوقف شود.«
  خطر تهديد امنيت اجتماعي

روز گذش��ته همچنين وزیر ارتباط��ات در پایان 
جلس��ه هفتگي هيئت دولت با حض��ور در جمع 
خبرنگاران درب��اره اعم��ال محدودیت هاي اخير 
براي ش��بكه هاي اجتماعي اعلام ك��رد: » باتوجه 
به آنكه ع��ده اي از ظرفيت هاي بس��يار خوبي كه 
براي توسعه كسب و كار، اش��تغال و دسترسي به 
اطلاعات بود، سوءاس��تفاده كردند و اثرات آن در 
زندگي مردم دیده شد، این چالش به وجود آمد كه 
اگر این اپليكيشن ها مسدود شود، امكان استفاده 
مثبت از آن توسط مردم محدود مي شد و درصورت 
آنكه مسدود نمي شد نيز امنيت اجتماعي زیرسؤال 

مي رفت.«
وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات یادآور شد: »در 
جلسه شوراي امنيت كشور نظرات موافق و مخالف 
در این رابطه مطرح شد و در نهایت تصميم نهایي 
این ش��ورا براي تأمين مصلحت مردم، این بود كه 
فعلًا این شبكه هاي اجتماعي متوقف شود تا امكان 

سوءاستفاده ضدانقلاب گرفته شود.«
وزیر ارتباطات و فناوري اطلاعات همچنين یادآور 
شد: »نظر ما در ابتدا این بود كه مكاتبه كنيم و بر 
این اساس با صلاحدید شوراي امنيت كشور با مدیر 
تلگرام مكاتبه و از ایشان درخواست كردیم كه بنابر 
سياست هاي موجود این كانال ها متوقف شود كه 
سه كانال از این مجموعه مس��دود شد، اما مجدداً 
در كانال هاي دیگر فعال شدند و با توجه به ضعف 
مراجع خبري در كشور ما و هجوم مردم براي اینكه 
ببينند چه خبر است، مراجعات به این كانال هاي 
جدید زیاد شد و مدیر تلگرام  به  رغم تعهدات خود 

اقدامي نكرد.«
  بازگشت تلگرام همراه با آرامش

عضو دولت دوازدهم تأكيد ك��رد: » بنابر تصميم 
ش��وراي امنيت قرار ش��د این پيام رس��ان به طور 
موقت مسدود شود كه این توقف انجام شد. بحث 
بعدي بعد از بازگشت آرامش این است كه پيگيري 
كردیم تا شوراي امنيت اجازه دهد در نقاطي كه 
ای��ن آرامش حاكم ش��ده، فعاليت بعض��ي از این 
ش��بكه ها از س��رگرفته ش��ود و همچنين با مدیر 
تلگرام نيز مكاتبه كردیم و گفتيم ادامه فعاليت این 
پيام رسان منوط به این است كه مصارف تروریستي 

آن حذف شود.«
آذري جهرمي افزود: »مگر ما اطلاعات خصوصي و 
شخصي شهروندان یا بحثي در حوزه هاي سياسي 
از ایشان خواس��ته ایم؟! ما مي گویيم امكان ترویج 
خشونت را متوقف كند و اگر اصلاح نشود، طبيعتاً 
ادامه فعاليت این چنيني این شبكه ميسر نخواهد 
بود.« به هر حال بيشتر كاربران و بيشترین حجم 
اس��تفاده از تلگرام در ای��ران اس��ت و طبيعتاً اگر 
احترام متقابل وجود نداش��ته باشد، شرایط براي 
همكاري دشوار مي شود و مدیر تلگرام هم باید به 
مقررات ایران و درخواست مردم براي حذف موارد 

تروریستي احترام بگذارد. 
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احياي خوزستان پس از 2 دهه تعلل
21 سال پس از فرمان رهبر انقلاب توسعه زمين هاي كشاورزي استان خوزستان آغاز شده است 

 وزير ارتباطات:  تلگرام تروريست ها را 
حذف نکند  فيلتر مي ماند

برخورد منطقي وزارت ارتباطات با تلگرام در چند روز اخير به درستي اين نكته را مشخص كرده است كه شبكه هاي 
غيرايراني اگر قرار است در ايران فعاليت كنند بايد قواعد حاكميتي ما را پذيرا باشند

يك�ي از بركات س�فر تاريخ�ي س�ال 75 مقام 
معظم رهبري به خوزس�تان دس�تور ايشان در 
زمينه احياي 800 هزار هكتار زمين كش�اورزي 
خوزستان بود. در آن زمان چهار وزارتخانه متولي 
اين امر بودن�د كه اگر همت به خ�رج مي دادند، 
امروز ع�لاوه بر اش�تغال بخش عم�ده جوانان 
خوزس�تاني، به لحاظ اس�تقلال غذايي نيز در 
كشور پيشرفت زيادي داشتيم. متأسفانه دولت 
اصلاحات تمايلي به اجراي اين طرح نداش�ت و 
در طول هشت س�ال دولت اصلاحات اين طرح 
فقط يك درصد پيشرفت كرد و در دولت نهم و 
دهم نيز اقدام جدي نشد و در حد 17 درصد طرح 
پيشرفت كرد. سال 92 در جلسه مجلس خبرگان 
رهبري از دكتر روحاني درخواست شد كه نسبت 
به اين قضيه در دولت يازدهم توجه كند و البته 
با اجازه مقام معظم رهبري بودجه مناس�بي از 
صندوق توسعه به اين طرح اختصاص داده شد. 
خوشبختانه این طرح از سال ۹۳ سرعت مناسبي 
داشته اس��ت؛ هر چند از ۸۰۰ هزار هكتار به ۵۵۰ 
ه��زار تقليل یافته اس��ت و در نهایت ه��م به بهانه 
نبود منابع آبي ميزان این طرح به ۳۳۰هزار هكتار 

رسيد. 
   مقابله با كانون هاي داخلي گرد و غبار

در س��ال ۸۸ به منظور تس��ریع در اجراي طرح و 
ابلاغ معاون اول رئيس جمهور وقت مؤسسه جهاد 
نصر وارد كار ش��د.  مدیرعامل مؤسسه جهاد نصر 
درباره احياي ۵۵۰هزار هكتار اراضي كش��اورزي 
گفت: مؤسس��ه جهاد نصر عملًا فعاليت خود را در 
این زمينه از س��ال ۸۹ آغاز كرد كه ب��ه دليل نبود 
اعتبارات لازم در پنج سال نخست تنها ۱۱۰ هزار 

هكتار از این اراضي احيا شد. 
یدالله شمایلي افزود: در این خصوص در سال هاي 

گذشته طرح ساخت چند س��د و همچنين ایجاد 
بخشي از شبكه هاي اصلي و فرعي آبياري و زهكشي 
اجرایي شد، اما به دليل كمبود اعتبارات پيشرفت 
خوبي نداشت. اجراي طرح ۵۵۰ هزار هكتاري مقام 
معظم رهبري طي س��ال هاي ۱۳۸۷ تا پایان سال 
۱۳۹۲ معادل ۶۶ هزار هكتار در ش��ش سال بوده 
كه به طور متوس��ط ۱۱ هزار هكتار در سال بوده، 
اما از س��ال ۹۳ تاكنون به دليل افزایش اعتبارات 
۱۸۲ هزار هكتار، یعني سالانه حدود ۶۰ هزار هكتار 
بوده اس��ت.  ش��مایلي تصریح كرد: در حال حاضر 
زیرساخت ها براي مقابله با كانون هاي داخلي گرد 
و غبار مهيا شده و در برنامه ششم توسعه نيز ۳۲۰ 
هزار هكتار از اراضي كانون گرد و غبار تعيين و در 

دست اقدام قرار مي گيرد. 
با توجه به اهميت این طرح و حجم گسترده اراضي 

باقي مانده، نياز به تمركز بيشتر و ورود جدي تر در 
این حوزه كاملًا ضروري است. مسكوت ماندن این 
طرح به معناي تداوم وضعيت ریزگردهاي خوزستان 

و افزایش مهاجرت است. 
خوزستان در سال ۹۴ به عنوان یكي از آلوده ترین 
شهرهاي جهان شناخته شد. روزهایي كه ریزگردها 
باعث مشكلات تنفسي ساكنان این شهر شده بود. 
در آبان ۱۳۹۴ در پي بارش باران اس��يدي در این 
استان، براي صدها نفر مشكلات تنفسي پيش آمد 

كه آنان را به بيمارستان كشاند. 
اما در سال بعد وضعيت از این هم بدتر شد؛ با قطع 
آب و برق خوزستان به حالت نيمه تعطيل درآمد. 
گرد و غبار شدید و رطوبت زیاد علت این وضعيت 

اعلام شد. 
براي برون رفت از وضعيت فعلي خوزستان علاوه بر 

احياي زمين هاي كشاورزي، احياي پوشش گياهي 
در استان هم بسيار ضروري است. 

ضمن اینكه از دس��ت رفتن بهره وري خاك باعث 
مهاجرت نيروي كار و خالي شدن روستاها و افزایش 

حاشيه نشيني شده است. 
   قول وزارت كشاورزي تا آخر سال

مدی��ركل مناب��ع طبيع��ي و آبخيزداري اس��تان 
خوزس��تان دراین باره گفت: علت اصلي را باید در 
كاهش رطوبت و از بين رفتن پوش��ش گياهي و از 
بين رفتن رطوبت اراضي آبگير )هورها و تالاب ها( 

كه عامل ایجاد كانون ها بوده در نظر گرفت. 
احمد مطيعي توضيح داد: از مس��احت ۱۱۳هزار 
هكتار در جنوب ش��رقي اه��واز، ۴۲ه��زار هكتار 
فوق بحراني است كه اسفند س��ال گذشته وزارت 
كش��اورزي موظف ش��د در یكس��ال این كانون را 
كنترل كند. همان سال مصوب شد كه ۷ هزار هكتار 
نهال در این اراضي كش��ت ش��ود و قرار شد تا آخر 

امسال نهایي شود. 
مدی��ركل مناب��ع طبيع��ي و آبخيزداري اس��تان 
خوزستان گفت: اولویت اول برگشت پوشش گياهي 
طبيعي است تا مرتع به كيفيت خوب برگردد. اگر 
مرتع استعداد داشته باشد، طبيعت با قرق و بارش 
احيا مي ش��ود، اما اگر نه، باید درختكاري كنيم.  از 
سال ۸۱ كه ریزگردها شروع شد، بيش از ۸۵درصد 
آن عوامل خارجي بود و فعاليت و ریزگرد خارجي 
بوده اس��ت، اما الان اثرگ��ذاري كانون هاي داخلي 
بالاتر رفته اس��ت. ریزگرد خارجي ب��ا هوا مي آید 
و طول مي كش��د كه به شهرها برس��د، اما ریزگرد 
داخلي چون فاصله اش با مركز ش��هرها كم اس��ت 
هم خسارتش بيشتر است و هم سریع تر مي رسد. 
به همين علت نيازمند توجه جدي دولت به احياي 

پوشش گياهي در خوزستان است.

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 

  هاني هاشمي در صفحه تویيتر خود نوشت: 
جامعه شناس ها گفتن بيشتر دلقك ها از یه موضوع خاصي رنج مي برن 
كه در تنهایي اونها نمو پيدا مي كنه... خلاصه اینكه حس��يني مریضه 

بهش بخندین گناه داره... 

  

فاطميا سليماني نوشت: 
وقتي تونس��تين اونقدر جمعيت بریزین بيرون از رژیم چنج صحبت 

كنين؛ البته اینكه همتون خارج از ایران هستين هم بي تأثير نيست. 

  روح الله تویيت كرد: ولي جداً خدمت داعشي وطني عرض مي كنم كه 
دست از تهدید بسيجي ها بردار! اینا با داعشي انتحاري مُسلّح به ۳ تنُ 
تي انِ تي در سوریه و عراق جنگيدند، یهو دیدي زدند نفله ات كردن ها.

اكبر محمودي

عليرضا دهلوي
  گزارش  2

  رئيس گروه دفتر تأليف كتاب تاریخ با بيان اینكه به بررس��ي اسناد 
لانه جاسوسي امریكا در كتب درسي مي پردازیم، گفت: قرار است این 
موضوع در پای��ه دوازدهم و در كتاب تاریخ دوران معاصر رش��ته علوم 

انساني بيان شود. 
   سرپرست سازمان بهشت زهرا با اشاره به مرگ ومير حدود ۱۴هزار 
نفر در پایيز ۹۶ گفت: كمترین تعداد متوفيات در منطقه ۲۱ و بيشترین 

تعداد متوفيات در منطقه ۵ بوده است. 
   با افزایش ۱۲۷درصدي قيمت بنزین در عربستان و همچنين اعمال 
۵درصد ماليات بر ارزش افزوده در این كشور قطعاً شاهد تأثير این گراني 

بر افزایش هزینه هاي حجاج ایراني خواهيم بود. 
   وزیر بهداش��ت در نامه اي به وزیر ورزش و جوان��ان گفت: ارتقاي 
ش��اخص هاي س��لامت و نش��اط جامعه با توس��عه ورزش همگاني و 

فعاليت هاي فيزیكي است. 
   مدیرعامل صندوق ذخيره فرهنگيان از انجام اقدامات اصلاحي در 
ساختار این صندوق خبر داد و گفت: تلاش كردیم زمينه هاي انحراف 
صندوق را از بين ببریم و س��عي مي كنيم خطاهاي گذشته در فرآیند 

مدیریتي تكرار نشود. 
   وزارت علوم، تحقيقات و فناوري و زیر مجموعه هاي آن به س��امانه 
انتشار و دسترسي آزاد به اطلاعات به عنوان بخشي از حقوق شهروندي 

پيوستند. 
   نایب رئيس كميسيون بهداشت و درمان مجلس با انتقاد از انحرافات 
درماني و مدیریتي در حوزه س��لامت گفت:  فعاليت همزمان مدیران 
وزارت بهداشت در حوزه درمان بخش خصوصي خطاهاي پزشكي را 

افزایش مي دهد. 
   مدیركل عتبات سازمان حج و زیارت از آغاز اعزام هاي جدید زائران 

به عتبات از روز شنبه ۱۶دي ماه خبر داد. 
   رئيس سازمان محيط زیست با اشاره به آلودگي هوا در زمستان گفت: 
طرحي را ارائه كرده ایم تا كلاس هاي درس دانش آموزان در استان هاي 
سردسير و تهران یك ماه زودتر آغاز شود و در مقابل، یك ماه در زمستان 

تعطيلي داشته باشيم. 
   عضو كميسيون اجتماعي مجلس گفت: با تصميم رئيس سازمان 
برنامه و بودجه مقرر و مصوب شد تا در سال ۹۶ حقوق هاي حداكثر تا 
۲ ميليون تومان، طرح همسان س��ازي بازنشستگي اجرا شده و مابقي 

حقوق ها در سال ۹۷ به مرحله همسان سازي برسند. 
   مدیركل اتباع سازمان تأمين اجتماعي گفت: به استناد ماده ۵ قانون 
تأمين اجتماعي، اتباع خارجي كه در ایران اش��تغال به كار دارند، تابع 

مقررات قانون تأمين اجتماعي خواهند بود. 
   عضو كميس��يون بهداش��ت مجلس اجراي قانون تعرفه گذاري را 
خواسته به حق جامعه پرستاران دانست و گفت: انتظار مي رود با موافقت 
كميسيون تلفيق با پيش��نهاد بودجه هزار ميلياردي اجراي این قانون 

پس از گذشت ۱۰ سال به نتيجه برسد. 
   سخنگوي سازمان انتقال خون از مراجعه ۲ميليون نفر به پایگاه هاي 
انتقال خون در ۹ ماه س��ال جاري خبر داد و گفت: استان هاي تهران، 
فارس، خراسان رضوي و اصفهان بيش��ترین ميزان اهداي خون را در 

كشور داشته اند. 

مادر آسيب هاي اجتماعي زنانه شد !
وعده هاي مسئولان براي جمع آوري متكدیان نه تنها محقق نشده، بلكه 
در گوشه و كنار شهر تكدي گري به سمت زنانه و تكدي گري  گروهي 
شدن تغيير جهت داده است. با رصد خبر هاي چندماه گذشته مشخص 
مي شود كه مسئولان از اس��تاندار و فرماندار تهران گرفته تا مدیریت 
ش��هري بر جمع آوري متكدیان تأكيد كرده و اقدامات��ي را نيز انجام 
داده اند. هر چند این اقدامات به صورت مقطعي بوده و بعضاً سبب كاهش 
حضور متكدیان در شهر شده است، ولي به دليل ابتر ماندن اقدامات و 
نبود پش��توانه هاي لازم عملًا مي توان گفت كه مسئولان فقط سبب 
كوچ متكدیان و جابه جایي آن شده اند. بر این اساس آمارهاي پایيزي 
در زمينه جمع آوري متكدیان حكایت از زنانه شدن متكدیان دارد، به 
نحوي كه مدیر عامل سازمان خدمات اجتماعي شهرداري تهران با تأكيد 
بر جذب مستمر متكدیان در پایتخت گفت: آمار مردان متكدي كه در 
پایيز امسال جذب شده اند نسبت به مدت مشابه سال قبل ۰/۸درصد 
كاهش یافت، این در حالي اس��ت كه در گروه متكدیان زن با ۴ درصد 

افزایش جذب رو به رو بوده ایم. 
رضا قدیمي با اش��اره به آمار جذب كارتن خواب ها در پایيز امس��ال 
نسبت به مدت مش��ابه س��ال قبل اظهار كرد: پایيز سال گذشته ۸ 
هزار و ۴۷۴ نفر از افراد بي خانمان از سوي نيروهاي سازمان خدمات 
اجتماعي جذب ش��دند كه این تعداد امس��ال به ۹ هزار و ۵۸۲ نفر 

افزایش پيدا كرد. 
وي تصریح كرد: در دوره اي با توجه به س��ختگيري هایي كه نسبت به 
متكدیان به عمل مي آم��د، به طور ناگهاني با افزای��ش تعداد كودكان 
متكدي رو به رو بودیم. در همين رابطه با اج��راي طرح هاي برخورد با 
مردان متكدي، امس��ال با یك تغيير جنس��يتي در زمينه تكدي گري 
مواجه شدیم، به طوري كه نسبت به گذشته زنان متكدي بيشتري در 

خيابان حضور دارند. 
هرچند بسياري از زنان كه به نوعي دست به تكدي گري مي زنند از اتباع 
بيگانه هستند، اما در گوشه و كنار شهر شاهد حضور زناني هستيم كه 
تا پاسي از شب هم در خيابان ها و برخي مراكز به تكدي گري مشغول 

هستند. 
حضور خانوادگي یا حضور یك زن با چن��د فرزند در حال تكدي گري 
مؤید این موضوع اس��ت كه زنگ خطر زنانه ش��دن متكدیان به صدا 
در آمده است و این امر كانون خانواده را هدف گرفته و سبب ایراد ضربه 

به خانواده مي شود كه جبران آن بسيار هزینه بر و آسيب زا است. 
رصد این موضوع كه شيب آسيب ها به س��مت زنانه شدن رفته است، 
نشان از كم كاري و ناكارآمدي دستگاه هاي متولي در بحث ساماندهي 
این افراد در كنار نادیده گرفتن سایر عوامل، علت و معلول این پدید ه 

اجتماعي است. 
زنانه شدن آسيب ها از یكسو س��بب افزایش آسيب زایي در حوزه زنان 
شده و از سوي دیگر بحث سرایت سایر آسيب ها را به این قشر و سایر 
اقشار همچون فرزندفروشي و تربيت متكدیان كم سن و سال به دنبال 

خواهد داشت. 
وقتي پدیده تكدي گري  به درستي ساماندهي و ریشه یابي نمی شود و 
در مسير پيش��گيري و درمان قرار نمي گيرد، نباید انتظار داشت كه از 

ميزان آسيب هاي اجتماعي كاسته شود. 

هزينه آب، برق و گاز تمام مدارس كشور 
رايگان شد 

عضو كميسيون تلفيق مجلس شوراي اسلامي گفت: با تصويب اين 
كميسيون تمام مدارس كشور از پرداخت آب، برق و گاز معاف شدند. 
جبار كوچكي نژاد، عضو كميس��يون تلفيق مجلس شوراي اسلامي به 
»تسنيم« اظهار كرد: با تصویب كميسيون تلفيق مجلس تمام مدارس 

كشور از پرداخت هزینه هاي آب، برق و گاز معاف شدند. 
پيش از این مدارس كشور به  دليل عدم پرداخت سرانه براي پرداخت 
هزینه هاي آب، برق و گاز دچار مشكل بودند و این مسئله باعث مي شد 

كه در برخي مواقع مأموران براي قطع برق مدرسه مراجعه كنند. 

ثبت يك وقف جالب با نيت استکبارستيزي
حجت الاس�لام والمس�لمين عل�ي محمدي درب�اره اينك�ه برخي 
اف�راد در جامعه فك�ر مي كنند ح�وزه وق�ف متعلق ب�ه متمولان، 
ثروتمن�دان ي�ا م�لاكان اس�ت و فق�ط آنه�ا مي توانن�د باقي�ات  
صالحات براي خود داش�ته باش�ند و فق�را و مس�تضعفان در حوزه 
وق�ف كاري نمي توانن�د انج�ام دهند، گفت: چندين س�ال اس�ت 
ش�عاري را در دهه وقف با عنوان همه واقف باش�يم اعلام كرده  ايم. 
وي افزود: این فكر كه وقف براي سرمایه داران و ثروتمندان است، صحيح 
نيست؛ چراكه همه افراد مي توانند براساس سرمایه كم یا زیاد خود در وقف 
جمعي و مشاركتي اقدام كنند، البته در وقف هاي جمعي سندي نوشته 

شده و نيت آن در سند درج و سهم هر واقف مشخص مي شود. 
رئيس سازمان اوقاف و امور خيریه تصریح كرد: اخيراً در شيراز بيمارستاني 
از طریق وقف مش��اركتي و جمعي در حال احداث است، ضمن اینكه در 
تهران و استان مركزي هم اقدامات خوبي در این راستا انجام شده است، 
اما انتظار داریم كه رسانه هاي مختلف كشور به این امر عالمانه و هنرمندانه 

بپردازند و آن را تبيين و اطلاع رساني كنند. 
 وي اظهار داش��ت: مي توان موقوفه اي را ایجاد ك��رد و از درآمد آن براي 
فعاليت و حمایت از رسانه اي كه معارف اسلام، قرآن،  اهل بيت و انقلاب را 

تبيين مي كند، هزینه كرد. 
حجت الاسلام محمدي خاطرنشان كرد: یكي از موضوعات مهمي كه از 
شوراي عالي انقلاب فرهنگي به س��ازمان اوقاف و امور خيریه ابلاغ شده 
بحث ارتقاي سهم وقف در توليد علم و فناوري است كه این موضوع یكي از 

سياست هاي مهم، نو، ابتكاري و مورد نياز امروز جامعه است. 
رئيس س��ازمان اوقاف و امور خيریه گفت: مقام معظم رهبري از س��ایر 
مسئولان نس��بت به وقف حساس��يت بيش��تري دارد و در دهه اخير به 
مسئولان تذكراتي را در خصوص نقش و سهم وقف در توليد علم و فناوري 

به صورت جدي داشته اند. 
حجت الاسلام  محمدي درباره وقف هاي خاص هم اظهار داشت: چندین 
سال پيش وقفي در اس��تان فارس صورت گرفت كه واقف چندین ملك 
خود را براي توس��عه دانش هس��ته اي وقف كرد. ضم��ن اینكه چندین 
س��ال پيش هم وقفي با نيت استكبارس��تيزي و مقابله با امریكا و رژیم 
صهيونيستي ثبت شد.  وي در توضيح بيشتري این موضوع افزود: سال 
گذشته در شيراز وقفي به ثبت رسيد كه ارزش سرمایه اي آن بين ۱۰۰ تا 
۱۲۰ ميليارد تومان بود كه واقف آن را نيت بررسي علل و عوامل جرائم، 
آسيب ها و وجود ناهنجاري هاي اجتماعي و شناسایي آن و مقابله با این 

موضوع وقف كرد. 

مديرعامل سازمان بيمه سلامت ايران خبر داد

8 هزار ميليارد زيان انباشته بيمه سلامت 
مديرعامل س�ازمان بيمه س�لامت ايران گفت: زيان انباش�ته بيمه 
س�لامت در س�ال 9۶ با ع�دم پيش بين�ي اعتبار م�ورد ني�از براي 
تعرفه ب�ه بي�ش از 8 هزار ميلي�ارد توم�ان افزايش خواه�د يافت. 
طاهر موهبتي گفت: سازمان بيمه س��لامت ایران، سازمان تخصصي و 
خدماتي اس��ت كه با حدود ۴۰ ميليون نفر بيمه ش��ده در پنج صندوق 
بيمه اي ارتباط مستمر دارد كه حدود ۳۴ميليون نفر از این افراد به صورت 
رایگان تحت پوش��ش هس��تند و همواره مجلس، دولت و بيمه سلامت 
ایران تأكيد دارند كه باید اولویت س��ازمان پوشش رایگان بيمه اي براي 
محرومان و توجه ویژه در ارائه خدمات به ایشان باشد. رئيس هيئت مدیره 
و مدیرعامل سازمان بيمه سلامت ایران افزود: سازمان بيمه سلامت ایران 
در حال حاضر با مشكلاتي مواجه است كه براي برون رفت از این مشكلات 
در گام اول با تأمين منابع مالي پایدار و همچنين با كنترل و مدیریت هزینه 
مي توان با راهكارهایي از قبيل اجراي راهنماهاي باليني، استقرار سيستم 
نظام ارجاع، رفع همپوشاني بيمه اي و... گام مؤثري در رفع این مشكلات 
برداشت.  موهبتي با بيان اینكه در حال حاضر حدود ۱۱ميليون نفر عضو 
صندوق رایگان بيمه همگاني سلامت هستند كه حدود ۴/۵ تا ۵ ميليون 
نفر از این تعداد از صندوق هاي دیگر مهاج��رت كرده اند، گفت: در پنج 
صندوق بيمه اي این سازمان، به جز صندوق كاركنان دولت كه ۷درصد 
از حداقل حقوق دستمزد به عنوان حق بيمه از افراد تحت پوشش گرفته 
مي شود، در سایر صندوق هاي دیگر كه حدود ۸۵ درصد افراد تحت پوشش 
را تشكيل مي دهند، چالش جدي این سازمان كمبود منابع مالي است .  
وي افزود: زیان انباشته سازمان در سال ۹۵، ۴ هزار و ۴۰۰ ميليارد تومان 
است. هزار ميليارد تومان نيز عدم وصولي داریم كه به نظر مي رسد با عدم 
پيش بيني اعتبار مورد نياز براي تعرفه در س��ال ۹۶، این رقم به بيش از 
۸ هزار ميليارد تومان افزایش یابد.  مدیرعامل سازمان بيمه سلامت ایران 
گفت: باید نگاهمان به بخش سلامت، یك نگاه ملي و اولویت اول باشد و 
با توجه به رضایت ۸۳ درصدي مردم از طرح تحول سلامت، اميدواریم با 
تعامل مجلس و دولت در تأمين منابع مالي پایدار به سمتي پيش برویم كه 

خدمات رساني به مردم به ویژه محرومان جامعه تداوم یابد.

عليرضا سزاوار
  گزارش  یک


